
MARIN ALDEA, DIRECTOR GENERAL INTERIMAR METROREX:

“Metroul este pilonul central al
transportului public în comun”
Aldea: “Anul acesta vom pune în funcþiune extinderea Magistralei 4
de metrou Gara de Nord - Parc Bazilescu, pânã la staþia Lac Strãuleºti”

Reporter: Care sunt proiectele
Metrorex, atât pe termen scurt, cât
ºi pe termen mediu ºi lung? Cum
va arãta reþeaua de metrou peste
zece ani?

Marin Aldea: Pe termen scurt ºi
mediu, eforturile sunt orientate cã-
tre finalizarea la termenele progra-
mate a obiectivelor aflate deja în
execuþie. Se cuvine aici sã fie re-
marcat sprijinul Guvernului Româ-
niei ºi al Ministerului Transporturi-
lor, care s-au implicat ºi au alocat
importante sume de bani pentru
modernizarea ºi dezvoltarea reþe-
lei de transport cu metroul. Pe ter-
men lung, strategia Metrorex va fi
adaptatã pentru armonizarea trans-
portului public în Bucureºti, în con-
cordanþã cu Planul de Mobilitate

Urbanã Durabilã (PMUD) pentru
Bucuresti ºi Ilfov ºi, în consecinþã,
peste zece ani, în funcþie de finan-
þarea disponibilã, configuraþia me-
troului va fi cea stabilitã în acest
Plan.

Reporter: Care este bugetul
companiei pentru acest an?

Marin Aldea: Suma alocatã în
2016 pentru proiectele care se aflã
în desfãºurare este de 1,4-1,5 mi-
liarde lei, fiind compusã din surse
de la bugetul statului, fonduri ex-
terne rambursabile (BEI) ºi fonduri
externe nerambursabile (POS-T ºi
POIM). În cadrul acestui buget
avem trei mari categorii de proiec-
te - cele care vizeazã extinderea re-
þelei de metrou, lucrãri de moder-
nizare a instalaþiilor aferente staþii-

lor de metrou în funcþiune ºi achi-
ziþii de material rulant în vederea
înnoirii parcului existent.

Reporter: Concret, ne puteþi da
exemple de câteva proiecte de in-
vestiþii?

Marin Aldea: Pe partea de extin-
dere, vorbim în primul rând de Ma-
gistrala 5 de metrou Eroilor - Râul
Doamnei, inclusiv staþia ºi depoul
Valea Ialomiþei. Este un proiect de
circa 3,12 miliarde lei, care se întin-
de pe 6,8 km ºi care are zece staþii.
Pentru acest an, valoarea necesarã
ar fi de 1,5 miliarde lei, avem pre-
vãzute în buget 785 de milioane
de lei. Stadiul fizic este de aproxi-
mativ 70% ºi, în condiþiile în care la
rectificarea bugetarã ni se vor alo-
ca încã 735 milioane lei, aºa cum
ne-am propus sã solicitãm, vom re-
aliza circa 90% din lucrãri, astfel
încât la finele trimestrului întâi al
anului 2017 sã putem pune în func-
þiune aceastã linie nouã de me-
trou. Banii sunt din fonduri neram-
bursabile.

Cu privire la evenimentul de la
staþia Eroilor 2 (n.r. tasarea unei
porþiuni de teren în zonã, la înce-
putul lunii decembrie 2015), acum
se lucreazã intens la canalul
colector.

Peste trei luni ar fi trebuit sã fie
realizatã legãtura din accesul vechi
al staþiei Eroilor, cãtre spitalul Mu-
nicipal. Atunci trebuia opritã din

nou circulaþia, timp de trei luni. Ca
sã nu mai oprim circulaþia la varã,
am devansat aceastã lucrare, pen-
tru cã tot aveam opritã circulaþia, ºi
lucrarea deja este realizatã în
proporþie de peste 70%.

Alt proiect aflat în derulare în
acest an este Magistrala 4 - staþiile
Laminorului ºi Lac Strãuleºti (pre-
lungirea de la Parc Bazilescu cu
aceste douã staþii, un terminal
multimodal, un depou ºi o parca-
re). Valoarea investiþionalã este de
circa 1 miliard de lei, din care nece-
sarul pentru anul acesta este de
circa 331 milioane lei. În buget,
avem 270 de milioane de lei ºi ba-
nii sunt suficienþi pentru finaliza-
rea celor douã staþii ºi pentru pu-
nerea lor în funcþiune pânã la
sfârºitul anului. Ne-ar mai trebui
circa 60 milioane lei pentru finali-
zarea tuturor lucrãrilor, sumã pe
care o vom solicita la rectificarea
bugetarã.

Pentru staþii, fondurile sunt asi-
gurate din surse nerambursabile,
iar pentru parcare ºi depou - de la
Bugetul de Stat.

Un al treilea proiect de extindere
este accesul de la staþia de metrou
Tineretului, de circa 21 milioane
lei. Aici vom avea un acces nou ºi
un lift pentru persoane cu dizabili-
tãþi, al 76-lea pe care îl avem. Pen-
tru aceastã investiþie, care va fi ter-
minatã pânã la finalul anului în
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Metroul este pilonul central al transportului public în comun ºi aºa ar trebui sã
rãmânã, este de pãrere Marin Aldea, directorul general interimar al companiei
Metrorex. Domnia sa ne-a specificat, într-un interviu, cã metroul oferã confort,
este rapid, ecologic, eficient ºi ieftin.
Marin Aldea ne-a vorbit despre obiectivele ºi strategia pe care le are societatea
de stat, precum ºi despre investiþiile în derulare.
De 25 de ani la Metrorex, domnul Aldea a început ca inginer în companie ºi în ul-
timii 15 ani a ocupat funcþii cheie în conducerea companiei, a fost ºef de servi-
ciu, director management operaþiuni ºi director strategie planificare resurse,
din luna decembrie 2015 preluând ºi atribuþii de director general. În calitate de
ºef al companiei, ºi-a propus sã ducã la final cât mai multe proiecte de extindere
a metroului. Este cãsãtorit ºi are o fiicã de 22 de ani, studentã.



curs, avem bani în buget.
Trecând la cea de-a doua catego-

rie - modernizarea pe reþeaua de
metrou în funcþiune - o investiþie
importantã este modernizarea sis-
temelor de ventilaþie. Aceasta este
în lucru, valoarea proiectului fiind
de circa 36 de milioane de lei, din
care, în 2016 sunt alocate 20 de mi-
lioane de lei. Investiþia constã în
înlocuirea întregii ventilaþii pe pri-
ma porþiune datã în funcþiune
(Timpuri Noi - Semãnãtoarea, ac-
tualmente Petrache Poenaru), pe
ºase staþii.

Un alt proiect de modernizare vi-
zeazã înlocuirea sistemului de
control acces în 41 de staþii. Are o
valoare de 182 de milioane de lei,
iar pentru acest an dispunem de
circa 170 de mil ioane, restul
urmând, de asemenea, sã îi solici-
tãm la rectificarea bugetarã.

O investiþie importantã este cea
de înlocuire a cãii de rulare, având
o valoare totalã de circa 300 mili-

oane lei. Pentru acest an avem alo-
cate 80 de milioane de lei, care
acoperã doar demararea lucrãrilor
(proiectare ºi avans). Vorbim de 18
km, pe toatã porþiunea Berceni-Pi-
pera.

Avem în derulare ºi achiziþia de
material rulant. Acest proiect în va-
loare de circa 200 milioane lei, pe
care îl finalizãm în iunie 2016, con-
stã în achiziþia a opt trenuri noi de
metrou. Avem în buget 14 milioa-
ne de lei - un rest pe care trebuie
sã-l plãtim în acest an. Trenurile
vor circula pe Magistrala 2 de me-
trou.

Reporter: Materialul rulant va
avea dimensiunile corespunzãtoa-
re de data aceasta?

Marin Aldea: Trenurile pe care
le-am cumpãrat pânã acum au
exact dimensiunile cerute, iar noi
am solicitat aceste trenuri exact pe
dimensiunile necesare. Sunt stan-
dardizate, verificate de Autoritatea
Feroviarã Românã, nu sunt achi-

ziþionate oricum.
Toate aceste trenuri
de ultimã generaþie
în ceea ce priveºte do-
tarea tehnicã trebuie sã
circule prin staþii fãcute acum
37 de ani.

Reporter: Sã trecem la proiectele
viitoare…

Marin Aldea: Dacã ne referim la
investiþii de viitor, în primul rând
vorbim despre tronsonul Eroi-
lor-Pantelimon, care cuprinde
douã secþiuni (Eroilor - Iancului ºi
Iancului - Pantelimon). Avem în
buget circa 22 de milioane de lei,
pe care le vom utiliza pentru etapa
de proiectare. Valoarea investiþiei
aferente primei etape este de circa
3,3 miliarde lei ºi cuprinde o lungi-
me de 4,5 km ºi cinci staþii. De la
Eroilor pânã la Piaþa Iancului sunt
prevãzute staþii la Ciºmigiu, Uni-
versitate 2, Rosetti, Iancului. Spe-
rãm ºi credem cã vom obþine bani
tot din fonduri europene.

Tronsonul de la
Eroilor la Iancului

este estimat cã va fi
gata pânã în 2023, iar

cel de la Iancului la Pan-
telimon ar urma sã fie con-

struit între 2023 ºi 2030.
Alt proiect important pe care îl

avem în vedere este legãtura cu
Aeroportul Otopeni, iar acesta este
susþinut din tot mai multe direcþii.
Avem un acord de împrumut prin
Agenþia Internaþionalã de Coope-
rare a Japoniei (JICA), de 41,87 mi-
liarde yeni, adicã circa 320 milioa-
ne euro, semnat în 2010. Am
încheiat ºi un contract de consul-
tanþã, proiectare ºi asistenþã tehni-
cã cu PADECO Japonia, Oriental
Consultants ºi Metroul SA, de circa
67 de milioane de euro, fãrã TVA.
Proiectul este matur, documenta-
þia este revizuitã. Am întocmit un
plan de acþiuni pe care dorim sã-l
urmãm în anul 2016, destul de am-
biþios. Am revizuit documentaþia
pe indicatorii ce prevãd 12 staþii ºi
14 km ºi vom propune un proiect
de Hotãrâre de Guvern ca sã
aprobãm indicatorii tehnico-eco-
nomici. Valoarea proiectului este
de 1,3 miliarde euro, cu TVA. Noi
încercãm sã obþinem finanþare din
fonduri UE ºi pentru acest proiect.
El este inclus în Planul de Mobilita-
te Urbanã Durabilã, care, din inves-
tiþiile totale de 6,8 miliarde euro,
prevede 3,5 miliarde euro pentru

30 BURSA Construcþiilor nr. 1 / 2016

Alt proiect
important pe care
îl avem în vedere
este legãtura cu

Aeroportul
Otopeni.

Trenurile pe care

le-am cumpãrat pânã

acum au exact

dimensiunile cerute, iar noi

am solicitat aceste

trenuri exact pe

dimensiunile necesare.

Companii



dezvoltarea metroului.
În acest Plan este prinsã ºi legãtu-

ra dintre Bucureºti ºi Aeroportul
Otopeni. Dupã ce Planul de Mobili-
tate va fi avizat de Consiliul Gene-
ral al Municipiului Bucureºti ºi de
Consiliul Judeþean Ilfov, vom pro-
pune un proiect de HG pentru
aprobarea planului de dezvoltare a
infrastructurii de metrou, bazat pe
PMUD. Atunci s-ar crea premisele
ca sã putem solicita CE sã ne
asigure finanþare din fonduri
europene.

Anul acesta intenþionãm sã reali-
zãm cel puþin licitaþia pentru con-
sultanþã exproprieri, pentru expro-
prieri ºi, spre sfârºitul anului, chiar
licitaþia pentru lucrãrile de structu-
rã. Ar trebui sã finalizãm proiectul
în 2020-2021.

Reporter: Ce planuri aveþi pe ter-
men lung?

Marin Aldea: În strategia pe care
urmeazã sã o actualizãm, mai
avem în vedere prelungirea liniei
trei de metrou de la Preciziei cu
încã patru staþii, spre autostrada
A1. De asemenea, prelungirea li-
niei 2, de la Pipera cu încã douã
staþii. Avem în vedere ºi proiectul
d e pe M ag i st r a la 4 G ar a d e
Nord-Gara Progresul, plus magi-
strala 7 Rahova - Colentina. Toate
vor fi prinse în strategia noastrã,
pentru care trebuie sã gãsim surse
de finanþare. Numai proiectul Ra-
hova - Colentina costã în jur de 2,7
miliarde euro. Deocamdatã, nu am
identificat surse de finanþare pen-
tru aceastã investiþie.

Planul iniþial era ca magistrala 7
sã fie finanþatã în sistem de Parte-
neriat Public Privat (PPP). În acest
moment, pânã la clarificarea legis-
laþiei proiectelor derulate prin PPP,
nu mai putem lua în calcul acest
tip de finanþare.

Reporter: Pe ce perioadã este re-
alizatã aceastã strategie?

Marin Aldea: Strategia este pre-
vãzutã pânã în 2030, dar acest lu-
cru nu înseamnã cã pânã atunci
vor fi finalizate toate proiectele -
unele vor fi terminate, altele vor fi
doar demarate ºi, în 2030, se vor
afla în derulare. Metroul se va ex-
tinde în mod continuu, iar strate-
gia se va reactualiza de mai multe
ori.

Reporter: Câþi cãlãtori au circulat
cu metroul în anul 2015?

Marin Aldea: În 2015 faþã de
anul precedent, numãrul de cãlã-

tori a crescut cu 1,5 milioane per-
soane. Astfel, anul trecut a fost
înregistrat un numãr de circa 174,8
milioane cãlãtori, faþã de 173,2 mi-
lioane cãlãtori - în 2014.

Reporter: Câþi angajaþi are com-
pania?

Marin Aldea: Acum, avem circa
4.200 de salariaþi, în buget este
prevãzut, la finele anului 2015, un
efectiv de 4.218 salariaþi ºi pentru
finalul acestui an - 4.560,
urmând sã facem anga-
jãri în trimestrul al
patrulea, în condi-
þiile în care vom
pune în funcþiune
M a gistrala 4, cu
cele douã staþii (La-
m i nor u lu i º i L ac
Strãuleºti), inclusiv de-
poul ºi terminalul in-
ter-modal.

Reporter: Va fi modificat tariful
biletelor/abonamentelor de me-
trou în acest an?

Marin Aldea: Metrorex este o so-
cietate comercialã pe acþiuni, cu
capital integral de stat, având ca
obiect de activitate transportul pu-
blic de cãlãtori cu metroul în con-
diþii de siguranþã ºi regularitate.
Pentru asigurarea acestui serviciu,
î n c onf or m i t at e c u H G nr .
482/1999, Metrorex primeºte de la
bugetul de stat subvenþii, ca dife-
renþã între cheltuielile totale de
funcþionare ºi veniturile proprii.
Tarifele de cãlãtorie cu metroul se
stabilesc în conformitate cu preve-
derile OUG nr. 57/2011. Astfel, po-
litica tarifarã a societãþii are în ve-
dere menþinerea unor tarife accesi-
bile, care sã fie aplicabile, fãrã ajus-
tãri, o perioadã cât mai lungã în
timp. În acest context, la funda-
mentarea veniturilor ºi cheltuieli-
lor companiei pe anul 2016, pentru
acoperirea integralã a cheltuielilor
necesare asigurãrii serviciului pu-
blic de transport cãlãtori cu metro-
ul în condiþii de siguranþã, s-a avut
în vedere ca tarifele actuale practi-
cate sã nu fie modificate pe parcur-
sul acestui an, valoarea cartelelor ºi
a abonam e nt e lor d e m e t r ou
urmând sã rãmânã neschimbatã.

Reporter: Ce pondere au încasã-
rile din plãþile efectuate pe cãlãto-
rii în totalul veniturilor societãþii?

Marin Aldea: Totalul încasat din
preþul cãlãtorii lor se ridicã la
25%-30% din veniturile Metrorex.
Anul trecut am realizat circa 221

milioane de lei, faþã de 2014, când
am încasat 172 milioane lei.

Reporter: Care este salariul me-
diu la Metrorex?

Marin Aldea: Salariul mediu brut
al salariaþilor de la metrou este de
circa 4.800 de lei, netul ajungând
la 2.700-2.800 de lei ºi include toa-
te sporurile. Mulþi salariaþi lucreazã
în condiþii foarte grele în metrou,
chiar dacã acest lucru nu se vede.
Sunt ºi cazuri de îmbolnãviri grave
în rândul salariaþilor.

Reporter: În ce stadiu se aflã dis-
cuþiile dintre Metrorex ºi RATB în
vederea unificãrii titlurilor de cãlã-
torie?

Marin Aldea: Am reluat discuþia
cu noua conducere de la RATB în
acest sens ºi am observat o deschi-
dere din partea lor. Din discuþiile
avute, sunt convins cã vom ajunge
la un rezultat.

Reporter: Cum vedeþi aplicarea

guvernanþei corporative la Metro-
rex?

Marin Aldea: Anul trecut am
avut o misiune de audit de la Cur-
tea de Conturi, care a recomandat
Metrorex sã realizeze demersuri
oficiale ºi formalizate privind ex-
ceptarea companiei de la aplicarea
OUG 109/2011, privind guvernan-
þa corporativã. Adevãrul este cã la
conducerea unei companii cum
este Metrorex nu poate veni orici-
ne, de oriunde din comerþ, fãrã sã
aibã experienþã în domeniu.

Eu consider cã metroul este pilo-
nul central al transportului public
în comun ºi cã aºa ar trebui sã
rãmânã. Aºa este în toate oraºele
mari europene - metroul oferã
confort (iarna este cald, vara - rãco-
are), este rapid, ecologic, eficient ºi
ieftin.

Reporter: Mulþumesc!
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Marin Aldea:
"Salariul mediu

brut al salariaþilor
de la metrou

este de circa 4.800
de lei".


